



إلى / الكليات كافة  
الاقسام والشعب والوحدات كافة  
/ اعمام  
سياسة الاستثمار المستدام في جامعة الكفيل

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته

انطلاقاً من المنظومة القيمية للجهة المالكة لجامعة الكفيل واستلهاماً من أهدافها حرصت الجامعة على وضع خطط استراتيجية من شأنها أن تحقق الاستثمار الهادف، والمقصود به الاستثمار الذي لا ينحصر بالمفهوم المادي أو المالي بل يتسع ليشمل الاستثمار القيمي أو ما يعبر عنه بالاستثمار ذي المردود الاجتماعي عبر الانطلاق من الأسس الآتية:

- الاستثمار المستدام المنشود هو الذي يحقق تأثيراً ونتائج إيجابية في المجتمع.
- التركيز على الرصيد القيمي قبل تحصيل الرصيد المالي.

وتأسيساً على ما تقدم فإن مفهوم الاستثمار المستدام الذي تعتمده جامعة الكفيل ضمن المعايير البيئية الاجتماعية والقائمة على قيم أخلاقية أو معنوية معينة ينتج عنه عائدات على المدى البعيد، ويلبي الحاجات الحاضرة دون أن يستنزف حاجات المستقبل والقدرة على تلبيتها.

فلم يقتصر ذلك على الجانب التعليمي فحسب إذ للجامعة سياسات في الاستثمار على مستوى حفظ الأمن الغذائي والقضاء على الجوع، وتشير الدراسات إلى أن العالم سوف يحتاج بحلول عام 2050 إلى غذاء أكثر بنسبة 60% من المتوفر حالياً، لذلك يستوجب أن تكون هناك استثمارات هائلة في مجال الزراعة والاقتصاد؛ ومن هذا المنطلق دأبت جامعة الكفيل على تشجيع الاستثمار الزراعي عن طريق زراعة عدد من المحاصيل الزراعية وتوفير آبار وبحيرة للاستفادة منها للري وسقي النباتات. أما ما يتعلق بالطاقة النظيفة فإن الجامعة تلتزم بالحد من انبعاثات الكربون الخاصة بها وأن تكون محايدة للكربون قبل عام 2040، وتلتزم الجامعة بضمان استثمار مواردها الاستثمارية وفقاً لأعلى معايير ESG (environmental, social, Governance)، لذا تعتزم الجامعة التسجيل في شبكة الاستثمار المسؤول للجامعات.

وهذا يتطلب أيضاً توفير الخبرات والمهارات اللازمة في ريادة المشاريع الصغيرة والمتوسطة عبر إشراك عناصر فعالة من طلاب الجامعة في مجالات مختلفة فضلاً عن مجال تخصصهم في مختلف الأنشطة التي تقدمها الجامعة، ومنها إقامة معرض التوظيف والتدريب في أروقة الجامعة الذي كان له أثر في تحقيق الشراكة مع المؤسسات المستضافة وتوظيف الخريجين، فضلاً عن عقد الندوات التنموية في مجال تطوير المهارات في ريادة الأعمال. وأخيراً عقد ندوات تدريبية للطلبة بالتعاون مع وزارة الصناعة والمعادن في ريادة الأعمال للمشاريع الصغيرة والمتوسطة الذي يسهم في بناء جيل قادر على توفير الحماية المجتمعية ليس في مجال التخصص فحسب، بل في مختلف القطاعات لتطوير المجتمع وإحراز تقدمه. ومن أهم المحاور التي تركز عليها جامعة الكفيل التي تتمتع بالعائد الاجتماعي زيادة على العائد المالي والتي تحاول أن تعزز مفاهيمها عند المنتسبين والطلبة هي:

• الطاقة النظيفة، النقل المستدام، الأغذية والزراعة، التعليم، الصحة ومواد مختلفة.

للإطلاع، مع التقدير.

أ.د. نورس محمد شهيد الدهان

رئيس الجامعة

2023/7/19



نسخة منه إلى:  
- الصادرة.



**To /All Colleges, Departments, Divisions and Units**

**S / Proclamation**

**Sustainable Investment Policy at University of Alkafeel**

Proceeding from the value system of the owner of the University of the sponsor and inspired by its objectives, the university was keen to develop strategic plans that would achieve purposeful investment, which is an intended investment that is not limited to the material or financial concept, but expands to include value investment or what is expressed as an investment with social returns through starting from The following foundations:

The desired sustainable investment is the one that achieves a positive impact and results in the community.

Focus on the value balance before collecting the financial balance. Based on the foregoing, the concept of sustainable investment adopted by the University of Alkafeel within the social and environmental standards and based on certain moral or ethical values results in long-term returns and meets the present needs without draining the future needs and the ability to meet them. This was not limited to the educational aspect only, as the university has policies in investing in the level of maintaining food security and eradicating hunger, and studies indicate that by 2050 the world will need 60% more food than what is currently available, so there must be huge investments in the field agriculture and economy;

From this point of view, Alkafeel University has been encouraging agricultural investment by planting a number of agricultural crops and providing wells and a lake to be used for irrigation and watering plants. With regard to clean energy, the university is committed to reducing its carbon emissions and being carbon neutral before 2040, and the university is committed to ensuring that its investment resources are invested in accordance with the highest standards of ESG (environmental, social, Governance), so the university intends to register in the Responsible Investment Network of Universities. This also requires providing the necessary expertise and skills in the leadership of small and medium enterprises by involving effective elements of university students in different fields as well as their field of specialization in the various activities offered by the university, including the



University Rector Office

Ref. No:

Date: / /

مكتب رئيس الجامعة

العدد ١٨١٨/ج/٣  
التاريخ: ١٩ / ٧ / ٢٠٢٣



establishment of an employment and training exhibition in the corridors of the university, which had an impact on achieving a partnership with institutions Hosted and employing graduates, as well as holding developmental seminars in the field of developing skills in entrepreneurship, the last of which is holding training seminars for students in cooperation with the Ministry of Industry and Minerals in entrepreneurship for small and medium enterprises, which contributes to building a generation capable of providing community protection not only in the field of specialization but also In various sectors for the development and progress of society. Among the most important axes that Al-Kafeel University focuses on, which enjoys a social return in addition to the financial return, and which is trying to strengthen its concepts among its affiliates and students are:

- Clean energy, sustainable transportation, food and agriculture, education, health, and various materials.



N. ALDAHAN

Prof.Dr.N.Aldahan  
Chancellor of the University

2023/7/ 19